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Въпросници на вниманието на кандидатите за членове на Комисията    BG 
 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН 

НА КОМИСИЯТА 

Андрюс КУБИЛЮС 

Отбрана и космическо пространство 

 

1. Обща компетентност, европейска ангажираност и лична независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да изпълнявате функциите на 

член на Комисията и да работите за общия европейски интерес, по-специално в областта, за която 

бихте отговаряли? Как ще допринасяте за изпълнението на политическите насоки на Комисията? Как 

ще осъществявате интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще включите 

перспектива за равенство между половете във всички области на политиката от Вашия портфейл? Как 

ще прилагате интегрирането на въпросите, свързани с младежта? 

Какви гаранции за Вашата независимост можете да предоставите на Парламента и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да породят съмнения във връзка с 

изпълнението на задълженията Ви в рамките на Комисията? 

Вече над три десетилетия животът ми е посветен на политиката и на работа в полза на общия интерес. 

Преминах в областта на политиката от академичната област на физиката през 1988 г. с вълната на 

реформаторското движение „Sąjūdis“ и борбата на литовския народ с мирни средства за възвръщане на 

свободата след 50 години окупация от страна на Съветския съюз. Основата на голяма част от важните за 

мен ценности бе формирана тогава в рамките на реформаторското движение „Sąjūdis“, когато изграждахме 

отново литовската държава и осъществихме завръщането ѝ в семейството на европейските 

демокрации. През целия период на работата ми като политик винаги съм бил убеден европеец. Членството 

на Литва в ЕС и НАТО е пример за историческо чудо — то спомогна за укрепването на независимостта и 

за създаването на възможности за изключителен икономически и социален напредък. Ето защо съм убеден 

в безпрецедентната преобразяваща сила на членството в ЕС и НАТО, която може да намери проявление 

отново в други части на Европа. 

През цялата ми политическа кариера съм заемал различни ръководни позиции в областта на политиката, 

което ми позволи да натрупам разнообразни знания, опит и умения. Два пъти съм бил министър-

председател на Литва (1999—2000 г. и 2008—2012 г.). Първият път беше в момент, когато моята страна 

беше изправена пред дълбока икономическа криза (поради руската икономическа криза от 1998 г.), а 

вторият път бе по време на световната финансова криза от 2008—2012 г. С провеждането на непопулярни, 

но необходими реформи и преструктуриране, както и с ефективната помощ от страна на ЕС, ръководените 

от мен правителства успяха успешно да преодолеят тези кризи. 

От самото начало на революцията от площад „Независимост“ се стремя да спомагам за консолидирането 

на международната подкрепа за Украйна. През 2022 г. положих началото на световната парламентарна 

мрежа „Обединени за Украйна“ (U4U), която е глобален поддръжник на каузата на Украйна. Както 

новоизбраният председател на Комисията Урсула фон дер Лайен отбеляза в политическите си насоки, 

„най-добрата инвестиция в европейската сигурност е инвестирането в сигурността на Украйна“. От друга 

страна, ЕС трябва да бъде готов и за „най-екстремните извънредни ситуации от военна гледна точка“ 

(както е посочено в моето писмо за определяне на ресора). За тази цел се нуждаем от „цялостна промяна в 

областта на отбраната на Европа“ (Урсула фон дер Лайен, GLOBSEC, 30.8.2024 г.). 

Поради войната на Русия срещу Украйна сме изправени пред най-сериозната криза в областта на 

сигурността на европейския континент след Втората световна война. Кризата обаче представлява и 

определена възможност. Жан Моне бе заявил през 1957 г., че Европа ще бъде калена в кризи и ще 

представлява съчетание от отговорите на всяка една от тях, взети заедно. Както се посочва в политическите 
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насоки, трябва да преодолеем настоящата криза в областта на сигурността, като задействаме Европейския 

съюз за отбрана. 

Ето защо моята отговорност, в тясно сътрудничество с върховния представител/заместник-председател и 

под ръководството на изпълнителния заместник-председател по въпросите на технологичния суверенитет, 

сигурността и демокрацията, ще бъде да създам условия отбранителната и космическата промишленост да 

предоставят достатъчно количество от необходимите ресурси, така че тази нова епоха да се превърне в 

реалност. Съвместно с върховния представител/заместник-председател през първите 100 дни от мандата 

ще представим Бяла книга за бъдещето на европейската отбрана. С нея ще се очертае новият подход към 

ролята на ЕС в областта на отбраната, ще се определят нуждите ни от инвестиции и пътят към 

изграждането на един истински Европейски съюз за отбрана. 

В работата си ще положа максимални усилия за интегрирането на принципа на равенство между половете 

в политиката в областта на отбраната и космическото пространство. Ако бъда одобрен за член на 

Комисията, ще направя всичко възможно, за да допринеса за осъществяването на инициативите на 

Комисията в областта на равенството между половете, и най-вече за новата Стратегия за равенство между 

половете за периода след 2025 г. 

Във всички мои дейности като член на Комисията ще следвам политическите насоки по въпросите на 

младежта, включително чрез организирането и личното ми участие в първия годишен диалог по въпросите 

на политиката за младежта в областта на отбраната и космическото пространство, като ще го превърна в 

инициатива, която се провежда ежегодно. Основната загриженост на младите хора е свързана с мира и 

международната сигурност, като за тях те са от първостепенна важност. При изготвянето на политиките в 

рамките на моя портфейл ще вземам предвид отзивите от младите хора. 

 

Отговорното ръководство и високите стандарти за прозрачност, поведение и етика на политиците са от 

първостепенно значение. Винаги съм съблюдавал принципа на отвореност, като декларациите ми за 

интереси са достъпни за обществеността, а декларацията, свързана с назначаването ми за член на 

Комисията, също ще бъде публикувана от Европейския парламент.  

Що се отнася до моята независимост, прозрачност, безпристрастност и готовност, ще следвам буквата и 

духа на Договорите за ЕС, ще спазвам неотклонно задължението за опазване на професионална тайна, 

определено в член 339 от Договора за функционирането на Европейския съюз, ще съблюдавам Кодекса за 

поведение на членовете на Европейската комисия и ще действам в интерес на Европа, без да приемам 

инструкции. Ще положа всички усилия за съблюдаване и прилагане на Договорите на ЕС и ще действам 

от позиция на неутралност и независимост спрямо интересите на отделните държави членки, включително 

спрямо тази, която предложи моята номинация. Ако в бъдеще възникне ситуация на потенциален конфликт 

на интереси при изпълнението на задълженията ми като член на Комисията, ще информирам незабавно 

новоизбрания председател Фон дер Лайен. 

 

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент  

Можете ли да се ангажирате, че ще информирате надлежно Парламента за Вашите действия и тези 

на поверените Ви служби? В какво отношение смятате, че носите отговорност пред Парламента? 

Какви конкретни ангажименти имате готовност да поемете по отношение на взаимодействието си с 

Парламента и присъствието си в Парламента, както в комисия, така и в пленарна зала, а също и по 

отношение на прозрачността, сътрудничеството и предприемането на ефективни последващи действия 

във връзка с позиции на Парламента и негови искания за законодателни инициативи? Имате ли 

готовност да предоставяте своевременно на Парламента информация и документи във връзка с 

предвидени инициативи или текущи процедури при условия на равнопоставеност със Съвета? 

Като бивш и настоящ член на Европейския парламент и бивш национален парламентарен представител и 

министър-председател знам колко важен е парламентарният контрол и тясното взаимодействие с 

Парламента и осъзнавам какво предизвикателство е да се представляват интересите на гражданите от 

отдалечени региони на Европейския съюз и държави, разположени в близост до зони на конфликт. 
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Ще работя с Парламента и съответните комисии на всички етапи от процеса на изготвяне на политики и 

политическия диалог, включително чрез явяване пред компетентните парламентарни комисии. Също така 

ще инструктирам ръководителите на службите, които са в моя ресор, в рамките на своите работни 

програми да отдават приоритет на поканите от Европейския парламент. Неразделна част от този 

ангажимент е гаранцията, че на писмените запитвания от членове на Европейския парламент се отговаря 

своевременно и че във връзка с резолюциите на Европейския парламент се предприемат надлежно 

своевременни последващи действия, като също така съм на разположение за двустранни срещи с 

председателите на тези комисии и техните членове. Освен това ще инструктирам своя кабинет и службите, 

за които отговарям, да проявяват готовност за провеждане на дискусии с членове на Европейския 

парламент, политически групи и служители и да осигуряват редовен поток от информация, също и на 

техническо равнище. В съответствие с насоките от страна на новоизбрания председател ще откликвам на 

исканията на Европейския парламент за пленарно разискване в най-подходящия формат. 

С цел намиране на нови начини за постигане на напредък и на идеи за това как най-добре да се взема 

предвид мнението на гражданите и гражданските общества в Европейския съюз, ще осигуря 

предприемането на подходящи последващи действия в съответствие с препоръките на Конференцията за 

бъдещето на Европа. Като използвам опита си в създаването на благоприятни условия за функционирането 

на международни мрежи, ще се стремя активно да прилагам нови форми на съвместна работа и 

сътрудничество с гражданското общество и независими експерти. 

Възнамерявам да се основавам на принципите, заложени както в политическите насоки на новоизбрания 

председател на Комисията, така и в писмото ми за определяне на ресора, като използвам своята култура 

на работа чрез диалог с редовно участие в парламентарните комисии и тристранните срещи. Ще 

съблюдавам изцяло принципа на равно третиране в отношенията с Европейския парламент и Съвета в 

съответствие с предвиденото в Рамковото споразумение от 2010 г. и в Междуинституционалното 

споразумение за по-добро законотворчество от 2016 г. 

Основните законодателни предложения, които се споменават в моето писмо за определяне на ресора, по-

специално Програмата за европейска отбранителна промишленост и бъдещият законодателен акт на ЕС 

относно космическото пространство, ще бъдат важни начални етапи от моята работа с Европейския 

парламент като съзаконодател. Освен това, както е посочено в моето писмо за определяне на ресора, ще 

отдам особено значение на изготвянето на годишен доклад за напредъка по прилагането и изпълнението и 

ще допринеса за намаляване на административната тежест и на задълженията за докладване от страна на 

дружествата, като този доклад ще бъде адресиран както до парламентарните комисии, така и до 

съответните състави на Съвета. 

Напълно осъзнавам, че ако бъда одобрен за член на Комисията, моят ресор ще е свързан с чувствителни 

области, като ще се налага провеждане на обсъждания в ограничен формат. Чувствителният характер на 

въпросите няма да ми попречи да търся конструктивни начини за обмен на становища с Европейския 

парламент в дух на взаимно доверие.  

Напълно подкрепям ангажимента на новоизбрания председател да предостави на Парламента по-значима 

роля при инициирането и оформянето на законодателство и съм готов, в съответствие с нейните насоки, 

да отговарям на резолюциите на Парламента по член 225 чрез законодателни предложения при пълно 

зачитане на принципите на пропорционалност, субсидиарност и по-добро законотворчество. За тази цел 

ще организирам, когато е целесъобразно, провеждането на структуриран диалог с Вашата институция за 

обсъждане на начините за постигане на напредък по всяка от резолюциите по член 225, попадаща в обхвата 

на моята компетентност, която Вашата институция би приела, и ще предприема необходимите мерки 

Комисията да отговаря своевременно на тези резолюции.  

Въпроси от комисията по външни работи 

3. Възлага Ви се нова роля — да помагате да се координира на европейско равнище изграждането на 

истински Европейски съюз за отбрана. Как възнамерявате да постигнете тази амбициозна цел за 

времето на Вашия мандат? Как виждате разпределението на задачите и взаимното допълване на 

ролите между Вас и заместник-председателя/върховен представител, като се има предвид водещата 

роля на последния в ОПСО, а също и между Вас и кандидата за изпълнителен заместник-председател, 

отговарящ за технологичния суверенитет, сигурността и демокрацията? Без да се засягат процесите 

на вземане на решения на Комисията, какви биха били Вашите конкретни приоритети по отношение на 

законодателните, бюджетните и политическите инициативи, включително съвместните приоритети 
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и общите цели/задачи за портфейла в областта на отбраната и космическото пространство в 

краткосрочен, средносрочен и дългосрочен план за срока на Вашия мандат? Какви са основните 

предизвикателства и как бихте преодолели тези предизвикателства в процеса на преследване на 

въпросните приоритети и цели и как възнамерявате да ги финансирате?  

В настоящия геополитически контекст, който се характеризира с множество комплексни и променящи се 

заплахи, трябва спешно да ускорим напредъка към изграждането на истински Европейски съюз за отбрана. 

Това изисква изменение на парадигмата и цялостна промяна в областта на отбраната на Европа, без да се 

засяга безспорният суверенитет на държавите членки в посочената област.  

Според мен създаването на Европейски съюз за отбрана означава постигане на стабилно състояние на 

готовност и подготвеност на отбраната на ЕС като цяло. ЕС и неговите държави членки следва да бъдат в 

състояние да защитят гражданите, териториалната цялост, критичните активи и инфраструктури на 

Европа, както и нейните основни ценности и демократични процеси. Един истински Съюз за отбрана ще 

трябва също така да разчита на конкурентоспособна, иновативна и устойчива европейска отбранителна 

технологична и индустриална база (ЕОТИБ). Това ще изисква съвместни, поетапни и постоянни усилия, 

основани на споделеното разбиране за нашите нужди и цели.  

Както беше посочено от председателя Фон дер Лайен в политическите насоки за следващата Комисия, 

трябва да очертаем нов подход и да определим нуждите от инвестиции за изграждане на истински 

Европейски съюз за отбрана. За тази цел и ако бъда одобрен, ще представя заедно със заместник-

председателя/върховен представител на Съюза по въпросите на външните работи и политиката на 

сигурност Бяла книга за бъдещето на европейската отбрана, която да спомогне за утвърждаването на една 

истинска европейска амбиция и за определянето на съответните действия. Мога да определя три основни 

направления за обсъждане. Първо, Европейският съюз за отбрана предполага рационализирано управление 

и безпроблемна взаимовръзка между отговорностите и дейностите, уредени с Договора за Европейския 

съюз и Договора за функционирането на Европейския съюз. Основната отбранителна политика и 

политиката в областта на отбранителната промишленост трябва да се прилагат съвместно. Второ, 

Европейският съюз за отбрана трябва да се основава на общ анализ на заплахите и единното им 

възприемане. Трето, трябва да припомним ангажимента да влагаме повече средства, по по-ефективен 

начин, заедно и на европейско равнище, да използваме пълноценно съществуващите инструменти и 

ресурси и да обмислим предоставянето на допълнителни ресурси, които все още не са на разположение, за 

да постигнем жизненоважните ни цели.  

В този контекст аспектите на общата политика за сигурност и отбрана вече са неотделими от политиката 

на ЕС в областта на отбранителната промишленост. Лицата, които отговарят за наблюдението на заплахите 

и за определянето на съответните нужди, трябва да се координират по-ефективно с тези, които са в 

състояние да активират нашите промишлени програми и свързаните с тях ресурси. Това не е просто едно 

от условията за нашия успех, а представлява самата същност на мисията ни. Също така работата по 

Европейския съюз за отбрана трябва да бъде от полза и за конкурентоспособността и производствения 

капацитет на отбранителната промишленост, както и за съгласуваността на вътрешното и външното 

измерение на действията ни в областта на сигурността. Това означава, че комисарят по въпросите на 

отбраната и космическото пространство ще трябва да работи съвместно с кандидата за изпълнителен 

заместник-председател по въпросите на технологичния суверенитет, сигурността и демокрацията, и с 

върховния представител/заместник-председател на Съюза по въпросите на външните работи и политиката 

на сигурност за постигане на общите ни цели. 

Това сътрудничество ще бъде от полза и за пълното оползотворяване на потенциала на космическите 

програми и инициативи на ЕС за постигане на ключовите приоритети: сигурност и отбрана, устойчивост, 

икономически растеж, цифров и екологичен преход. Нуждаем се от силна и иновативна космическа 

промишленост, отговаряща на належащата ни нужда от най-съвременни космически системи на ЕС, които 

да бъдат конкурентоспособни, диверсифицирани и способни да гарантират независимостта на Съюза чрез 

предоставяне на нови технологии, решения и промишлени процеси и подкрепа за развитието на водещите 

космически инициативи на ЕС. Възнамерявам да продължа работата по изготвяне на стратегия за 

икономиката на космическите данни, да укрепя конкурентоспособността на космическата промишленост 

на ЕС и да насърча растежа на иновативните стартиращи предприятия и МСП. 

Стремежът към постигане на полезни взаимодействия естествено ще бъде в основата на моите действия, 

на първо място в областта на отбраната и космическото пространство. Като се основаваме на космическата 

стратегия на ЕС за сигурност и отбрана следва да използваме максимално космическото пространство за 
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целите на отбраната и да защитаваме космическите активи на ЕС и на държавите членки. Ако бъда 

одобрен, ще отдам приоритет на разработването и внедряването на космически услуги в подкрепа на 

отбраната, включително на публично регулираната услуга на „Галилео“ и услугите за сигурна свързаност 

IRIS2, както и на услуга за наблюдение на Земята за правителствени потребители и такива от областта на 

отбраната. За да се гарантира сигурното и надеждно внедряване на тези програми, Съюзът ще се нуждае 

от автономен, надежден и икономически ефективен капацитет за достъп до космическото пространство. 

Ще се стремя да гарантирам, че Европа укрепва суверенитета си по отношение на достъпа и използването 

на космическото пространство чрез активизиране на усилията за осигуряване на автономен достъп до 

космическото пространство, както и чрез по-голяма степен на диверсификация и конкуренция между 

европейските доставчици на услуги по изстрелване. 

Осигуряването на инвестиции както в отбранителната промишленост, така и в космическия сектор, ще 

бъде основен приоритет на настоящия мандат, по-специално с цел справяне с предизвикателствата, пред 

които е изправена конкурентоспособността на ЕОТИБ. Основен проблем е хроничният недостиг на 

инвестиции, както се подчертава в анализа на Комисията и на върховния представител, съгласно който за 

отбрана щяха да бъдат заделени допълнителни 1,1 трилиона евро, ако държавите членки бяха 

последователно изразходвали за отбрана по 2 % от своя БВП през периода от 2006 г. до 2020 г. 

Ефективността на ЕОТИБ допълнително се намалява от разпокъсаността на пазара, като отделните 

държави от ЕС предпочитат да подкрепят своите вътрешни отбранителни индустрии, което води до 

неефективно и дребномащабно производство навсякъде в Съюза. Тази разпокъсаност и недостатъчно 

развит производствен капацитет са видни от факта, че през периода от началото на агресията на Русия в 

Украйна до юни 2023 г. 75 % от поръчките в областта на отбраната в ЕС са били с източник извън ЕС. 

Освен това ръстът на разходите за отбрана на ЕС изостава значително от другите световни сили, като от 

1999 г. до 2021 г. отбелязва увеличение само с 19,7 %, докато през същия период държави като САЩ, 

Русия и Китай са увеличили много по-съществено бюджетите си за отбрана. 

Както по отношение на отбраната, така и на космическото пространство следва да се гарантира, че сме в 

състояние да решаваме неотложните предизвикателства от геополитическо естество и в областта на 

сигурността. Първата възможност несъмнено е обединяването на ресурси във водещи европейски проекти 

от общ интерес в областта на отбраната. Напълно осъзнавам, че определянето на ключови инвестиционни 

приоритети няма да бъде лесна задача, когато става въпрос за повишаване на нашата готовност или за 

увеличаване на европейския принос към НАТО. В този дух ми се струва обосновано да бъдат проучени 

възможностите за мониторинг на инвестициите в отбраната на равнището на ЕС и да бъде приложен по-

структуриран формат, като се започне с показателите, предложени от стратегията за европейската 

отбранителна промишленост, които да бъдат допълнително разработени, включително чрез интегрирането 

им в рамките на управлението на ЕС и в националните програми. В средносрочен план ще трябва да 

стимулираме държавите членки да изразходват средства по по-ефективен начин, заедно и на европейско 

равнище. Както е посочено в политическите насоки на новоизбрания председател, „първата задача е 

спешната нужда от възстановяване, попълване и преобразуване на националните въоръжени сили, както 

определиха държавите членки“.  

Следващата МФР предоставя значителна възможност за постигане на максимални резултати от действията 

на Съюза в областта на космическото пространство, за мобилизиране на бюджета на ЕС за изпълнение на 

неговите приоритети и за осигуряване на предвидимост за частните инвестиции и националните публични 

инвестиции. Ако искаме да застанем зад една силна и иновативна космическа промишленост, смятам също 

така, че трябва да извлечем поуки от CASSINI — инициативата на Комисията в подкрепа на космическото 

предприемачество. 

Както е посочено в насоките на председателя Фон дер Лайен за новата Комисия, ще бъде създаден нов 

Европейски фонд за конкурентоспособност като инвестиционен капацитет, който ще подкрепя 

стратегически сектори от критично значение за конкурентоспособността на ЕС, включително в областта 

на космическото пространство. Ако бъда одобрен, ще работя за тази цел в тясно сътрудничество с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия и с 

комисаря по въпросите на бюджета, борбата с измамите и публичната администрация. 

В следващата МФР е необходимо да прилагаме по-амбициозен подход по отношение на финансирането в 

областта на отбраната, за да подкрепим конкурентоспособността и производствения капацитет на 

европейската отбранителна промишленост. 
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Ако бъда одобрен, ще положа усилия за укрепването на единния пазар чрез създаването на истински 

единен пазар в областта на отбраната. Основен акцент ще бъде поставен върху стандартизацията, 

включително прилагането от държавите членки на военните стандарти на НАТО, и сближаването в 

областта на сертифицирането. Тези усилия ще включват насърчаване на използването на договорени 

стандарти както в гражданската област, така и в областта на отбраната, като например споразуменията за 

стандартизация на НАТО — в рамките на промишлените програми на ЕС в областта на отбраната, и 

оказване на подкрепа за дейностите за бързо кръстосано сертифициране, за да се гарантира оперативна 

съвместимост и да се намалят пречките пред навлизането на пазара на отбранителни продукти в целия ЕС. 

Също така освен преразглеждането на директивите относно трансфера на свързани с отбраната продукти 

и обществените поръчки в областта на отбраната, трябва да помислим за начините за по-добър достъп до 

пазара за всички дружества, по-активно и безпроблемно трансгранично сътрудничество и повишена 

сигурност на доставките. Освен това, ако бъда одобрен, през първата половина на 2025 г. ще си сътруднича 

с останалите членове на колегиума, за да предложа законодателен акт на ЕС относно космическото 

пространство, който да проправи пътя към единен пазар в тази област. Така ще се насърчи 

конкурентоспособността на нашата космическа промишленост, ще се създадат повече възможности за 

бизнес и ще се облекчи дейността на космическите ни дружества.  

Твърдо вярвам, че постоянното взаимодействие с ключови заинтересовани страни като Европейския 

парламент, Съвета, държавите членки, промишлеността, научноизследователската общност и 

представителите на обществеността в по-широк смисъл може да гарантира необходимата степен на 

сътрудничество и постигане на консенсус в подкрепа на една амбициозна програма за европейската 

отбранителна промишленост и в космическия сектор. 

 

4. С агресивната война на Русия срещу Украйна пълномащабната война се завърна на европейския 

континент. Като първи за ЕС член на Комисията по въпросите на отбраната и космическото 

пространство с водеща роля в създаването на Европейски съюз за отбрана и на Бяла книга за бъдещето 

на европейската отбрана, какви ще бъдат Вашите приоритети за подкрепа на държавите членки при 

възстановяването на европейските отбранителни способности в непосредствен, средносрочен и 

дългосрочен план, за да се гарантира сигурността на гражданите на ЕС? Във връзка с това можете ли 

да дадете някои примери за инициативи, които Комисията би могла да разработи и които ще бъдат в 

съзвучие с нуждите, определени от заместник-председателя/върховен представител и държавите 

членки, и в съответствие с ангажиментите, поети във Версайската декларация? 

Твърдо вярвам, че трябва да бъдем способни да попълним националните отбранителни запаси и да 

осигурим необходимото на въоръжените сили на държавите членки, за да могат те да се справят с най-

екстремните извънредни ситуации от военна гледна точка. Това предполага значителни инвестиции, за да 

възстановим отбранителните си способности, като трябва да се действа по най-ефективния начин.  

За да се удовлетворят тези критични нужди, е необходимо да бъдат преодолени две различни 

предизвикателства в различни времеви рамки. В краткосрочен план трябва спешно да повишим 

готовността на ЕС за сценарий на евентуална военна агресия. Едновременно с това трябва да планираме в 

средносрочен и дългосрочен план, като имаме предвид, че през идните десетилетия има вероятност САЩ 

да намалят дела си в европейската отбрана, тъй като се съсредоточават към стратегическото 

предизвикателство, което поражда Китай. Тези две предизвикателства подчертават необходимостта от 

бързо укрепване на отбранителната автономност и способности на ЕС, като се гарантира, че Съюзът може 

ефективно да защитава своите интереси и сигурност в един все по-сложен глобален контекст. 

Освен това вярвам, че в краткосрочен план трябва да продължим да подкрепяме научноизследователската 

и развойна дейност в областта на отбраната чрез Европейския фонд за отбрана (ЕФО). Трябва също така 

да продължим да прилагаме нашите два инструмента за извънредни ситуации — Регламента за създаване 

на инструмент за укрепване на европейската отбранителна промишленост чрез съвместни поръчки 

(EDIRPA) и Регламента относно подкрепата за производството на боеприпаси (ASAP).  

За да се увеличи значително съвкупното търсене в ЕС и да нарасне промишленото производство на 

конвенционално отбранително оборудване, обаче е необходимо да се направи много повече, във възможно 

най-тясна координация с държавите членки, в това число е нужно: i) да се насърчи подходящият обмен на 

информация между държавите — членки на ЕС, ЕС и НАТО относно настоящото количествено състояние 

на отбранителните ресурси и нужди, като това в крайна сметка би могло да доведе до производствен план 
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на отбранителната промишленост на ЕС с цел съгласуване и оптимизиране на производствените 

способности на европейската отбранителна технологична и индустриална база (ЕОТИБ) с колективните 

нужди в областта на сигурността на държавите — членки на ЕС, и съюзниците от НАТО по координиран 

и ефикасен начин; ii) да се проучат с държавите членки възможностите за съвместно натрупване на запаси 

въз основа на критериите на ЕС за военна сигурност и да се наблюдават показателите на ЕС за изграждане 

на капацитет и инвестиции в отбранителната промишленост, които биха могли да бъдат интегрирани в 

националните програми; iii) да се насърчи съвместното възлагане на поръчки чрез предстоящата Програма 

за европейската отбранителна промишленост (ПЕОП) с цел обединяване на търсенето и постигане на по-

ниски ценови равнища .  

Ето защо ще работя с Парламента и Съвета за бързото приемане на ПЕОП и за тази цел ще разчитам на 

Вашата решаваща подкрепа.  

Ще разчитам на подкрепата Ви и по въпроса за превръщането на военната мобилност във всеобхватен 

военен логистичен ресурс, което ще изисква, наред с другото, значителни инвестиции в инфраструктура 

за военна мобилност, както и премахване на регулаторните пречки пред този вид мобилност. Трябва да 

повишим капацитета за въздушен превоз на товари и да увеличим инвестициите в логистична 

инфраструктура като пристанища, летища, железопътни линии, водни и автомобилни пътища. Ако бъда 

одобрен, по тези аспекти на военната мобилност ще си сътруднича тясно с комисаря по въпросите на 

устойчивия транспорт и туризма. Освен това е необходимо да развием необходимата инфраструктура, като 

това включва цифровизация, мониторинг на потоците на мобилност и системи за оптимизиране на 

товарите, улесняване на бързото придвижване на войски и оборудване през границите, като значително се 

намали времето за разполагане и по този начин значително се повиши колективната ни отбрана и 

оперативна готовност.  

Тези мерки налагат военната ни мобилност да бъде засилена чрез премахването на всички пречки. 

Трябва да сме в състояние да осигурим нови отбранителни способности за въоръжените сили на нашите 

държави членки. Необходимо е да разполагаме с достатъчно средства, за да се съсредоточим върху най-

големите общи и трансгранични заплахи. За тази цел са необходими европейски инвестиции в следващата 

многогодишна финансова рамка. Но ще отправим също така предложения по спешните нужди от 

инвестиции в отбраната. 

Освен това ще трябва да проучим и различни възможности, като това би могло да включва комбинация от 

финансиране на равнището на ЕС, национални вноски и иновативни решения за финансиране, за да се 

стимулират инвестициите на частния сектор в отбранителни способности в определени приоритетни 

области, като например европейския щит за въздушна отбрана, киберотбраната, военната мобилност или 

технологиите за безпилотни летателни апарати. 

Бъдещите ни действия в тези приоритетни области ще трябва да бъдат определени съвместно от Комисията 

и върховния представител по въпросите на външните работи и политиката на сигурност, с пълноценното 

участие на държавите членки, които в крайна сметка ще решат по кои приоритети да бъдат предприети 

действия на първо място. От ключово значение ще бъде да се гарантира плавен преход към стабилна рамка 

за укрепване на европейските отбранителни способности. 

 

5. Възложено Ви е да представите (в сътрудничество със заместник-председателя/върховен 

представител) Бялата книга за бъдещето на европейската отбрана още през първите 100 дни от Вашия 

мандат и чрез този процес сте инструктиран да допринесете за изграждането на споделена визия и 

амбиция в Съвета, Парламента, сред обществеността и у други заинтересовани страни и да укрепите 

партньорството между ЕС и НАТО. Как ще контактувате проактивно и ефективно с Европейския 

парламент от най-ранните етапи в процесите на изготвяне и разработване на Бялата книга за 

бъдещето на европейската отбрана и на други инициативи във Вашата област на отговорност, както 

и по време на целия процес до момента на тяхното привеждане в действие и осъществяване 

(включително в периода, предхождащ следващата многогодишна финансова рамка)? Във връзка с това 

бихте ли дали подробности за това как възнамерявате: да поддържате редовен обмен на мнения в 

пленарна зала и със съответните комисии; да осигурявате „структуриран диалог“ и Вашето ad hoc 

присъствие в кратки срокове в случай на значими събития или важни промени; да гарантирате, че 

позициите на Парламента биват надлежно вземани предвид в предложенията за правни актове и в 
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комуникационните дейности и стратегиите на ЕС; да гарантирате, че Парламентът получава 

съответната информация и документи, имащи отношение към Вашия портфейл, включително тези, 

които се споделят със Съвета, и че съответните комисии биват незабавно и изчерпателно информирани 

в писмена и устна форма; да гарантирате, че на Парламента се предоставя подходяща и относима 

непублична информация по време на заседанията при закрити врата? 

Новоизбраният председател ми възложи, заедно с върховния представител по въпросите на външните 

работи и политиката на сигурност и кандидата за заместник-председател на Комисията, да работя по 

изготвянето на Бяла книга за бъдещето на европейската отбрана, и по-специално да започна обсъждания с 

обществеността, заинтересованите страни, Европейския парламент и Съвета с цел постигане на консенсус 

по отношение на нов общ подход към отбраната в ЕС. Бялата книга, която трябва да бъде представена през 

първите 100 дни от мандата на Комисията, ще представлява отправна точка и ще бъде изготвена по такъв 

начин, че да осигури взаимодействие с ЕП на ранен етап от процеса чрез определяне на възможните насоки 

и перспективи. 

Както припомни новоизбраният председател, защитата на Европа изисква държавите членки и 

институциите на ЕС да работят в тясно сътрудничество, а защитата на Европа означава да бъдат защитени 

европейските граждани. Проведеното след изборите проучване на ЕС показва, че отбраната и сигурността 

на ЕС са един от седемте приоритета, които са подтикнали гражданите да гласуват. Посредством приноса 

на Вашата институция европейските граждани ще могат реално да се произнесат по въпросите на 

отбраната, които не са и не следва да бъдат монопол на държавите членки и военните експерти. Бялата 

книга за бъдещето на европейската отбрана ще бъде идеалната възможност за участие в широк обществен 

дебат за това какво е необходимо за постигане на отбранителна готовност. 

Възнамерявам да работя съвместно с Европейския парламент при пълно зачитане на важната роля на 

държавите членки като суверенни страни, вземащи решения по въпросите на отбраната. Ще бъдете 

поканени да участвате в този процес, като представите становищата си относно посоката, в която следва 

да поеме европейската отбрана. Годишните доклади на Европейския парламент относно прилагането на 

общата външна политика и политика на сигурност и на общата политика за сигурност и отбрана предлагат 

възможност за ефективен принос към процеса на изготвяне на Бялата книга. 

Ако бъда одобрен, за мен ще бъде чест да представя Бялата книга на пленарно заседание, така че съвместно 

да определим насоките на провеждане на интензивен диалог по въпросите на отбраната на равнище 

комисии на Европейския парламент.  

Публикуването на Бялата книга ще бъде само началото на общия път за определяне на споделената ни 

визия. Можете да бъдете уверени, че ако бъда одобрен за комисар по въпросите на отбраната и 

космическото пространство, ще осигуря провеждането на ефективно и още по-тясно сътрудничество с 

Парламента. 

Ще работя с Вас и по въпросите на партньорството между ЕС и НАТО, като ще се стремя неговото 

развитие да продължи в тясно сътрудничество с кандидата за върховен представител/заместник-

председател и при пълно зачитане на принципите на приобщаване, реципрочност и автономност на ЕС при 

вземането на решения, като същевременно се отчита специфичният характер на политиката за сигурност 

и отбрана на всяка от държавите членки.  

Убеден съм, че Европейският съюз има уникална добавена стойност, като допълва усилията на държавите 

членки и НАТО в областта на отбраната. Ще разчитам на специфичните инструменти на ЕС, а именно на 

неговия бюджет и регулаторен капацитет, както и на космическите активи, които могат да бъдат 

използвани в подкрепа на държавите членки и НАТО при разработването на отбранителни ресурси от 

критично значение. Става дума за засилване на ключовата роля на НАТО за колективната отбрана. Вярвам, 

че ще имаме широк набор от възможности да обсъдим приноса на ЕС към цялостната отбранителна 

готовност на континента и взаимното допълване с НАТО. 

В този дух бих искал да изразя високата си оценка за работата на делегацията на Европейския парламент 

в Парламентарната асамблея на НАТО. Като бивш съпредседател на Парламентарната асамблея Евронест 

особено ценя парламентарната дипломация и с удоволствие ще работя с делегацията за връзки с 

Парламентарната асамблея на НАТО и със съответните комисии на ЕП. 
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Основните законодателни предложения, които се споменават в моето писмо за определяне на ресора, по-

специално Програмата за европейска отбранителна промишленост и бъдещият законодателен акт на ЕС 

относно космическото пространство, ще бъдат важни начални етапи от работата ми с Европейския 

парламент като съзаконодател. Очаквам с нетърпение да започнем работа с Парламента по предложението 

за създаване на Програма за европейската отбранителна промишленост. Ще инструктирам службите, за 

които отговарям, да предоставят технически брифинги в подкрепа на предстоящия анализ на текста от 

Ваша страна. 

Що се отнася до бъдещия законодателен акт на ЕС относно космическото пространство, Европейският 

парламент винаги е оказвал подкрепа. Имам предвид предложените пилотни проекти, свързани с 

безопасността и устойчивостта, които са от пряко значение за посоченото законодателство. С вас 

споделяме възгледа, че се нуждаем от общи правила, за да могат операторите в областта на космическото 

пространство да предоставят безпроблемно услуги в целия Съюз. Законодателният акт на ЕС относно 

космическото пространство е най-подходящият инструмент за създаване на такъв единен пазар за 

космическия сектор. Този подход се подкрепя от държавите членки, Европейския парламент и 

заинтересованите страни (промишлеността и академичните среди), с които бяха проведени задълбочени 

консултации по време на подготвителния процес. Тясното взаимодействие, което поддържаме с държавите 

членки, Парламента и космическата промишленост, ще бъде от основно значение за успеха на тази 

инициатива.  

Освен това, ако бъда одобрен, възнамерявам да работя за засилване на конкурентоспособността на 

космическата промишленост и за използване в максимална степен на космическите данни. Необходимо е 

да се положат допълнителни усилия, за да се премахнат някои пречки от технологичен характер във всички 

сектори на икономиката и да се преодолее разпокъсаността на европейския пазар. В това отношение 

разчитам на подкрепата ви. 

Що се отнася до подготовката на следващата МФР, прегледът на настоящите програми е отлична 

възможност за размяна на становища със съответните комисии на Парламента относно предстоящите 

предизвикателства. Имам предвид неотдавнашния междинен преглед на космическата програма на ЕС и 

предстоящия преглед на Европейския фонд за отбрана. Следващата МФР предоставя значителна 

възможност за постигане на максимални резултати от действията на Съюза, за мобилизиране на бюджета 

на ЕС с цел изпълнение на неговите ключови неотложни приоритети, осигуряване на предвидимост за 

частните и публичните инвестиции, укрепване на полезните взаимодействия между отделните цели и 

опростяване на финансовата среда на ЕС с цел намаляване на административната тежест. Ще си 

сътруднича тясно с Европейския парламент, за да може той пълноценно да изпълнява ролите си на 

съзаконодател, контролиращ орган и орган, който задава целите и задачите. Ще съблюдавам изцяло 

принципа на равно третиране в отношенията с Европейския парламент и Съвета в съответствие с 

предвиденото в Рамковото споразумение от 2010 г. и в Междуинституционалното споразумение за по-

добро законотворчество от 2016 г. 

Напълно осъзнавам, че моят ресор ще е свързан с чувствителни области, като ще се налага провеждане на 

обсъждания в ограничен формат. Чувствителният характер на въпросите няма да ми попречи да търся 

конструктивни начини за обмен на становища с Европейския парламент в дух на взаимно доверие.  

Ако възникне необходимост, също така съм готов да проуча начини за осигуряване на подходящи и 

практически канали за комуникация за обмен на чувствителна информация с комисиите, отговарящи за 

политиките, за които ще отговарям, както е посочено в моето писмо за определяне на ресора. 

 

Въпроси от комисията по промишленост, изследвания и енергетика  

6. Каква е визията Ви за Вашия портфейл извън рамките на писмото за определяне на ресора и какво 

бихте искали да оставите след себе си като наследство? Какви законодателни предложения и други 

инициативи ще предложите на колегиума на членовете на Комисията за приемане през следващите пет 

години, и по-специално през първите 100 дни? Как ще гарантирате, че тези предложения, а също и 

прилагането на съществуващото законодателство, ще укрепят европейската конкурентоспособност? 

Възнамерявате ли да подготвите тези законодателни предложения въз основа на специални оценки на 

въздействието? Какви по-специално са Вашите планове за единния пазар на отбранителни продукти и 

услуги, Европейския фонд за отбрана, Законодателния акт на ЕС относно космическото пространство, 
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стратегията за икономика на космическите данни, както и за прилагането на инструмента за укрепване 

на европейската отбранителна промишленост чрез съвместни поръчки (EDIRPA), Акта в подкрепа на 

производството на боеприпаси (ASAP), Стратегията за европейската отбранителна промишленост и 

космическата стратегия на ЕС за сигурност и отбрана?  

 

За мен ще бъде чест и привилегия да изпълнявам функциите на първи комисар по въпросите на отбраната и 

космическото пространство, ако бъда одобрен от Европейския парламент. Напълно осъзнавам, че този нов 

пост е част от отговора на ЕС на войната в Украйна и на нарастващото геополитическо напрежение. 

Окуражен съм от факта, че през цялата си история Европейският съюз е преодолявал редица кризи и винаги 

се е развивал и е подобрявал способността си да се справя с нови предизвикателства. В този ред на мисли е 

и гарантирането на нашите интереси в стратегически области като космическото пространство и отбраната. 

Ще гарантирам, че отбранителната промишленост и политиката на ЕС в областта на космическото 

пространство оказват трайно въздействие върху икономиката, сигурността и отбраната на Съюза, като 

допринасят за благосъстоянието на неговите граждани.  

Трябва да изведем отбраната на ЕС на следващо по-високо равнище, като постигнем напредък по 

изграждането на истински Европейски съюз за отбрана чрез набор от амбициозни мерки. Държавите членки 

следва да започнат да работят съвместно като правило, а не като изключение, и да инвестират не само 

повече, но и по по-добър начин, а именно в дух на сътрудничество и преимуществено в европейската 

отбранителна промишленост. Нашата отбранителна промишленост може да почерпи вдъхновение от 

промишленото сътрудничество в рамките на водещи европейски космически програми като „Галилео“ или 

„Коперник“, при които се насърчава съвместното разработване и предоставяне на услуги от полза за целия 

Съюз. 

Както е посочено в политическите насоки на новоизбрания председател и в моето писмо за определяне на 

ресора, виждам три основни направления на работа в посока изграждане на един истински Съюз за отбрана. 

Първо, създаване на истински единен пазар в областта на отбраната, като държавите членки осъществят 

преход от настоящите преобладаващи национални подходи към пазара и промишлеността в областта на 

отбраната. Основен акцент ще бъде поставен върху стандартизацията, включително прилагането от 

държавите членки на военните стандарти на НАТО, и сближаването в областта на сертифицирането. Тези 

усилия ще включват насърчаване на използването на договорени стандарти в гражданската област и в 

областта на отбраната, като например споразуменията за стандартизация на НАТО — в рамките на 

промишлените програми на ЕС в областта на отбраната, и оказване на подкрепа за дейностите за бързо 

кръстосано сертифициране, за да се гарантира оперативна съвместимост и да се намалят пречките пред 

навлизането на пазара на отбранителни продукти в целия ЕС. 

Второ, нуждаем се от по-тясно съгласуване при определянето на нуждите от способности на ЕС и за 

инвестициите за удовлетворяване на тези нужди чрез активирането на програмите и бюджета на ЕС.  

Трето, разработването на водещи европейски проекти от общ интерес в областта на отбраната би било от 

решаващо значение за интересите в областта на сигурността и отбраната и технологичния суверенитет на 

Съюза и би надхвърлило финансовия и промишления капацитет на отделните държави членки. 

Възнамерявам да работя в тясно сътрудничество с тях, за да им окажа помощ при осъществяването на общи 

проекти в областта на въздушната отбрана, киберотбраната, технологиите за безпилотни летателни апарати 

и за противодействие на безпилотните въздухоплавателни средства, както и по други приоритети от 

критично значение. Освен това въз основа на постигнатия до момента напредък ще продължа да отдавам 

приоритет на военната мобилност. Също така ще насърчавам сътрудничеството между европейската 

отбранителна технологична и индустриална база (ЕОТИБ) и Украйна, по-специално по отношение на 

безпилотните летателни апарати и иновациите, като използвам наскоро създадената в Киев служба на ЕС за 

иновации.  

По пътя към изграждане на Европейски съюз за отбрана ще използваме опита от краткосрочните 

инструменти за извънредни ситуации, като например Регламента относно подкрепата за производството на 

боеприпаси (ASAP) и Регламента за укрепване на европейската отбранителна промишленост чрез съвместни 

поръчки (EDIRPA).  

Ще се ангажирам също така да задълбочим усилията на Европейския фонд за отбрана за по-малка 

фрагментираност в сферата на отбранителните способности на ЕС и за повишаване на 

конкурентоспособността на европейската отбранителна промишленост. От решаващо значение ще бъде 
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също така бързото изпълнение на мерките, предложени в Стратегията за европейската отбранителна 

промишленост, и бързото приемане и започване на изпълнението на Програмата за европейската 

отбранителна промишленост, която понастоящем се обсъжда в Съвета. Що се отнася до посочената 

програма, ролята на Европейския парламент през следващите месеци ще е от критично значение. 

В бъдеще ще обърна специално внимание на подкрепата за създаването на европейски единен пазар в 

областта на отбраната и стимулирането на конкурентоспособността и изграждането на капацитета на 

европейската отбранителна промишленост. 

Вярвам, че се нуждаем и от промяна на парадигмата по отношение на космическото пространство. Целта на 

моята визия е консолидирането на позицията на ЕС като световен лидер в областта на космоса, като 

същевременно се отдава приоритет на конкурентоспособността на космическия сектор, максималното 

използване на космическото пространство за целите на сигурността и отбраната и подобряването на 

защитата на космическите активи.  

Космическата стратегия на ЕС за сигурност и отбрана ще бъде крайъгълният камък на моя подход. Ще 

работя в тясно сътрудничество с върховния представител по въпросите на външните работи и политиката 

на сигурност и кандидат за заместник-председател на Комисията, останалата част от колегиума и държавите 

членки, за да гарантирам непрекъснатото ѝ прилагане.  

В краткосрочен план ще насоча вниманието си към по-нататъшното развитие на космическите услуги в 

подкрепа на отбраната. Сред ключовите инициативи са публично регулираната услуга на „Галилео“ и IRIS2 

— програмата на Съюза за сигурна свързаност — която до 2030 г. ще започне да предлага услуги за сигурна 

свързаност за правителствени потребители и такива от областта на отбраната. В средносрочен план ще 

работя за разработването на нови услуги за правителствени цели в областта на наблюдението на Земята, 

като понастоящем се предоставя пилотна услуга и се провеждат проучвания за осъществимост. Успоредно 

с това ще повишим нашата ситуационна осведоменост в космическата сфера чрез услугите на ЕС за 

космическо наблюдение и проследяване и ще изготвим пилотна мисия за операции и услуги в космическото 

пространство. Ще положа усилия за осигуряването на автономен, бърз и гъвкав достъп до космическото 

пространство. В дългосрочен план ще се стремя да развивам автономните способности в областта на 

операциите и услугите в космическото пространство.  

Ако бъда одобрен, ще отдам приоритет на развитието на силна и иновативна космическа промишленост като 

ключов елемент за осигуряване на конкурентоспособността и сигурността на ЕС. Ще продължа работата в 

подкрепа на космическата промишленост на ЕС, по-специално като насърчавам прилагането на 

стратегически подход към капацитета за изстрелване, научните изследвания и иновации и като подкрепям 

иновативните стартиращи и разрастващи се предприятия. 

Както е посочено в моето писмо за определяне на ресора, законодателният акт на ЕС относно космическото 

пространство ще бъде ключов елемент от политиката на ЕС в областта на космическото пространство, тъй 

като ще създаде единен пазар в тази област, ще опрости дейността на космическите ни дружества и ще 

създаде нови възможности за бизнес. Ще гарантирам, че стандартизацията ще играе централна роля при 

прилагането на Законодателния акт на ЕС относно космическото пространство. Чрез установяването на общ 

подход, общи норми и съответни механизми за координация ще проправим пътя към изграждане на 

конкурентоспособна космическа промишленост на ЕС. Що се отнася до самия процес, в началото на 2024 г. 

беше извършена задълбочена оценка на въздействието. Тя доведе до ясни констатации: нуждаем се от общи 

правила, за да могат операторите в областта на космическото пространство да предоставят безпроблемно 

услуги в целия Съюз. Законодателният акт на ЕС относно космическото пространство е най-подходящият 

инструмент за създаването на въпросния единен пазар в тази сфера, за повишаване на 

конкурентоспособността на космическата промишленост на ЕС в световен мащаб и за осигуряване на 

еднакви условия на конкуренция за всички оператори. По време на процеса на консултации промишлеността 

и други ключови заинтересовани страни изразиха обща подкрепа за този подход.  

Ще работя за създаването на единен европейски пазар в областта на отбраната. Комисията ще направи 

предложение за Европейски фонд за конкурентоспособност, който да стимулира инвестициите в 

технологии от стратегическо значение в области като ИИ, космическото пространство, чистите 

технологии, биотехнологиите и проектите от общоевропейски интерес. Ще се стремим да гарантираме, че 

използваме мощта на нашия бюджет за привличане на насочени към общите ни цели частни инвестиции и 

намаляване на свързания с тях риск, тъй като Европа може да използва колективната си сила, за да 

инвестира съвместно в амбициозни общи проекти. 
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7. Какви конкретни мерки предвиждате за повишаване на способностите на отбранителната 

промишленост да произвежда ефективно и конкурентно достатъчни количества от съответните 

продукти и услуги? Как планирате да разширите способностите на отбранителната промишленост в 

целия ЕС, за да се намалят неуместните външни зависимости, по-специално що се отнася до МСП и 

малките дружества със средна пазарна капитализация, без да се засяга бюджетът, отпуснат за други 

политики на ЕС? Какви мерки предвиждате, за да се осигури по-добър достъп на европейската 

промишленост до суровини и ключови компоненти и да се намалят ограниченията върху използването на 

определени технологии? Какви са Вашите планове за това как европейските продукти и услуги, свързани 

с отбраната, да станат по-привлекателни за закупуване? Как възнамерявате да гарантирате, че 

подкрепата на ЕС за Европейската отбранителна технологична и индустриална база (ЕОТИБ) ще върви 

ръка за ръка с интегрирането на МСП и дружествата със средна пазарна капитализация във веригите 

на доставки и със стимулирането на истински нови партньорства между участници от различни 

държави членки? В по-общ план, как ще задълбочите сътрудничеството между държавите членки и 

каква роля предвиждате за Европейската агенция по отбрана? Каква е Вашата визия за 

структурирането на трансграничното сътрудничество и потенциалната „специализация“ в 

отбранителната промишленост? Каква роля виждате за цифровите технологии в европейската 

отбрана? Как бихте използвали в максимална степен бюджета и структурите на Програмата за 

европейската отбранителна промишленост (ПЕОП)? Какви според Вас са подходящите финансови 

ресурси за ПЕОП и свързаните с нея текущи инструменти и как възнамерявате да ги осигурите? Как ще 

гарантирате, че ПЕОП може да бъде от максимална полза за промишлеността на ЕС, и какво е 

мнението Ви относно нейните критерии за допустимост? Какво е Вашето мнение за подхода на ЕС за 

пряко финансиране на украинската отбранителна промишленост и предвиждате ли укрепване на този 

подход? Как си представяте бъдещето на ПЕОП след 2027 г.?  

 

За да постигнат отбранителна готовност, Съюзът и неговите държави членки трябва не само да притежават, 

но и да могат във всеки един момент да разчитат на пълния спектър от способности, необходими за 

справяне с най-екстремните извънредни ситуации от военна гледна точка. Това предполага овладяване на 

всички технологии от критично значение и гарантиране на сигурността на доставките на всяко необходимо 

оборудване без никакви ограничения върху използването му.  

За да се постигне тази цел, твърдо вярвам, че ЕС следва да може да разчита на една конкурентоспособна 

на световно равнище отбранителна технологична и индустриална база, която също така е бързо реагираща 

и устойчива и е в състояние да осигури съответните обеми и да удовлетвори навреме всяка изразена от 

държавите членки необходимост с цел възпиране или устояване на каквато и да било заплаха. Тази 

европейска отбранителна и технологична промишлена база (ЕОТИБ) трябва да бъде устойчива и на 

всякакви сътресения, за да могат нейните вериги на доставки да продължат да изпълняват ролята си и при 

най-големи ограничения. 

Ето защо първата ми цел ще бъде да се предприемат нови мерки за пълноценно използване на потенциала 

на единния пазар на отбранителни продукти. Това ще позволи на отбранителната промишленост на ЕС да 

се възползва от по-голям пазар, което ще повиши нейната ефективност и същевременно ще подобри 

достъпа ѝ до иновации.  

Освен това трансграничното участие на МСП във веригите на доставки в областта на отбраната е ключов 

параметър за постигането на истински европейски единен пазар на отбранителни продукти и услуги. В 

това отношение вярвам, че можем да използваме успешния опит с Европейския фонд за отбрана, при който 

1/3 от бенефициерите са МСП. Други инструменти също имат за цел да улеснят достъпа на МСП до 

финансиране, например вече въведеният капиталов механизъм в областта на отбраната и Фондът за 

ускоряване на трансформацията на веригите на доставки, предвиден в предложението за регламент за 

ПЕОП. Ако бъда одобрен за комисар по въпросите на отбраната и космическото пространство, МСП ще 

продължат да бъдат основен обект на внимание във всички програми на ЕС в областта на отбранителната 

промишленост, които подкрепят ЕОТИБ, и ще продължим да проучваме нови начини и средства в тяхна 

подкрепа, като се съсредоточим по-специално върху опростяването. 

Готов съм да работя усилено със съзаконодателите, за да се гарантира, че те ще приемат бързо последното 

ни предложение за регламент за създаване на Програма за европейската отбранителна промишленост 

(ПЕОП). Програмата включва няколко мерки, насочени към ефективното изпълнение на амбициозните 

цели, заложени в Стратегията за европейската отбранителна промишленост (СЕОП), и предоставя 
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финансова подкрепа за повишаване на конкурентоспособността на ЕОТИБ с предложен бюджет от 

1,5 милиарда евро.  

ПЕОП ще предостави нови стимули и рамки за насърчаване и улесняване на обединяването на търсенето 

на продукти от ЕОТИБ и допълнителни инвестиции за увеличаване на капацитета на отбранителната ни 

промишленост. По-конкретно, що се отнася до подкрепата за конкурентоспособността на ЕОТИБ, ПЕОП 

ще подкрепи финансово разширяването на европейския производствен капацитет за отбранителни 

продукти от интерес, като се гарантира, че те са налични навреме и в адекватни количества за държавите 

членки, чрез разширяване на интервенционната логика, изпитана в съответствие с Регламента относно 

подкрепата за производството на боеприпаси (ASAP). Освен това с ПЕОП ще се въведат и мерки, чрез 

които европейските отбранителни продукти да станат по-привлекателни за закупуване. Комисията 

предложи създаването на европейски механизъм за военни продажби, чиято цел е да се насърчи наличието 

и да се улесни придобиването на оборудване от ЕС. Този механизъм включва изготвянето на каталог на 

оборудването, произвеждано от ЕОТИБ, и създаването на европейски резерви за отбранителна готовност, 

за да се увеличи наличността на продуктите и да се скъси времето за тяхното доставяне.  

Конкурентоспособността и привлекателността на ЕОТИБ зависят и от нейния потенциал за иновации, 

който е необходимо да бъде стимулиран чрез подходящи инвестиции. В това отношение цифровите 

технологии имат потенциала да укрепят европейската отбрана в редица области — от киберсигурността 

до високотехнологичните военни операции. Някои ключови приложения на цифровите технологии вече са 

обект на внимание в рамките на Европейския фонд за отбрана. Необходимо е обаче да се направи повече, 

за да се гарантира, че ЕОТИБ ще предоставя най-съвременни решения на въоръжените ни сили, и поради 

това възнамерявам да насърчавам инвестициите на ЕС в иновации в областта на отбраната. 

Впрочем, не може да има отбранителна готовност и процъфтяващ единен пазар и ЕОТИБ без достатъчно 

инвестиции. Ето защо втората ми цел ще бъде да подкрепям по всички възможни начини и с всички 

средства значителното увеличаване на равнището на инвестиции в европейската отбранителна 

промишленост. Нуждаем се от повече инвестиции от страна на държавите членки с цел спешно 

компенсиране на съществуващия понастоящем недостиг на инвестиции в областта на отбраната в размер 

на над 400 милиарда евро през следващото десетилетие. Имаме нужда не само от повече инвестиции, но 

те трябва да бъдат по-ефективни, да се извършват съвместно и да са от полза за ЕОТИБ, за да създадат 

необходимия ефект от мащаба. 

Поради това следва да изразходваме повече, по-добре и да го правим заедно. Предвид предизвикателствата 

в областта на сигурността, пред които е изправена Европа, аз съм уверен, че държавите членки и 

Европейският парламент ще подкрепят този подход. 

Подкрепата от страна на ЕС следва да се извършва в съответствие с плана за ПЕОП и да обхваща цялата 

ни интервенционна логика в подкрепа на конкурентоспособността на ЕОТИБ, т.е. да се подпомагат 

съвместната научноизследователска и развойна дейност, продуктивните инвестиции и съвместното 

възлагане на поръчки. 

Необходимо е изразходването на средствата да се извършва последователно и в дух на сътрудничество. В 

това отношение във всеки един момент се ангажирам да насърчавам държавите членки да използват 

пълноценно съществуващите инициативи и рамки на равнището на ЕС, включително изготвените и 

управляваните от Европейската агенция по отбрана (EDA). Например координираният годишен преглед 

на отбраната (КГПО), постоянното структурирано сътрудничество (ПСС), както и планът за развитие на 

способностите (ПРС) имат за цел да направляват и улесняват сътрудничеството между държавите членки 

в областта на отбраната. Убеден съм, че тясното взаимодействие между службите на Комисията, EDA и 

Европейската служба за външна дейност ще бъде от ключово значение, за да се гарантира последователен 

подход между всички инициативи на ЕС в областта на отбраната. 

Една ЕОТИБ в добро състояние обаче може да допринесе значително за отбранителната готовност само 

ако е устойчива спрямо най-екстремните извънредни ситуации. Отбранителната промишленост може да 

бъде безполезна, ако престане да снабдява държавите членки, когато те най-много се нуждаят от нея. Ето 

защо третата ми цел ще бъде значително да засиля цялостната устойчивост на ЕОТИБ. Това предполага 

подобряване на трайния достъп на европейските дружества в областта на отбраната до суровини, 

компоненти и технологии от критично значение, установяване на стабилно управление на единния пазар 

и предотвратяване на каквито и да е ограничения относно използването на отбранителните продукти. Във 

връзка с последното е важно да се подчертае, че ПЕОП има за цел да подкрепя дългосрочни, структурно 
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определящи проекти извън обхвата на спешните действия. Поради това считам, че условията за 

допустимост, определени въз основа на плана на Европейския фонд за отбрана, са правилни и ще ни 

позволят да повишим нашата отбранителна готовност и ефективност. 

В качеството ми на комисар по въпросите на отбраната и космическото пространство ще работя със 

съзаконодателите за прилагане на мерките за ПЕОП, включително на режима за сигурност на доставките. 

Този режим ще защитава държавите членки и ще помага на промишлеността да има достъп до 

необходимите ресурси за производство в областта на отбраната. Подкрепата на Европейския парламент 

ще бъде от ключово значение за прилагането на тази система, която ще спомогне за управлението на 

прекъсванията във веригата на доставки чрез гъвкава рамка за управление на кризи. 

Нито една от горепосочените цели обаче не може да бъде постигната без това, което бих определил като 

четвъртата ми постоянна и междусекторна цел: изграждането на истински дух на солидарност и 

европейско сътрудничество във всичко, което правим по отношение на отбраната на равнището на ЕС. 

Този дух трябва да намери израз не само в сътрудничеството между държавите членки, което да се 

превърне в норма по отношение на инвестициите в областта на отбраната, но и като истинска цел за 

приобщаване чрез европеизация на веригите на доставки, когато това е възможно. 

И накрая, този принцип на солидарност трябва да намери своето най-очевидно и солидно приложение в 

непоколебимата подкрепа, която дължим и трябва да продължим да оказваме на Украйна. Това ще 

представлява моята пета и може би най-задължаваща цел: да мобилизираме всички наши усилия и енергия, 

за да помогнем на Украйна да спечели войната. Краткосрочен приоритет в това отношение е да ускорим 

помощта за увеличаване на капацитета на украинската отбранителна промишленост. Това ще бъде 

постигнато чрез интегриране на отбранителната и космическата промишленост на Украйна и на ЕС и чрез 

предоставяне на достъп на Украйна до други инструменти на ЕС за подкрепа посредством ПЕОП, както и 

чрез насърчаване на промишленото сътрудничество по въпроси, свързани с космическото пространство. 

ПЕОП има за цел също така да подкрепя реконструкцията, възстановяването и модернизацията на 

украинската отбранителна промишленост, въпреки че към момента няма предвидени бюджетни средства. 

Поради това ще работя заедно с Парламента и държавите членки, за да гарантираме, че ще намерим 

надеждно решение за адекватно финансиране на предложения в рамките на ПЕОП Инструмент за подкрепа 

на Украйна. Като се имат предвид предишните позиции на Вашата институция, разбирам, че ще имате 

положително становище по отношение на тази цел, ако и когато Съветът постигне съгласие относно нея.  

Този всеобхватен подход не само ще укрепи непосредствените отбранителни способности на Украйна, но 

и ще положи основите за дългосрочна интеграция и модернизация на нейната отбранителна и космическа 

промишленост в европейската рамка. 

 

8. Как конкретно планирате да гарантирате стратегическата автономност на ЕС в космическия 

сектор и да насърчите ролята на ЕС като глобален участник? Какви мерки ще предприемете за по-

нататъшното развитие на конкурентоспособна европейска космическа промишленост? Как ще 

гарантирате, че космическият сектор в Съюза ще отговори на вътрешното търсене на космически 

технологии в ЕС? Как ще гарантирате интегрирането на МСП и малките дружества със средна пазарна 

капитализация във веригите на доставки? С какво бихте обяснили разнопосочните промени в 

промишлеността в ЕС, САЩ и други държави в сектора? Каква е Вашата визия за бъдещия 

Законодателен акт на ЕС относно космическото пространство? Какви мерки следва да включва той и 

кога ще бъде представен? Как ще действате по текущия проблем за достъпа до космическото 

пространство и какво ще бъде съдържанието на политиката на ЕС за ракетите носители, включително 

алтернативните способности за изстрелване? Как ще действате по предизвикателствата, свързани с 

устойчивото използване на космическото пространство? 

ЕС е световна космическа сила и световен лидер при наблюдението на Земята благодарение на водещата 

ни програма „Коперник“, както и при спътниковата навигация чрез „Галилео“. Решени сме да продължим 

да бъдем основен световен участник в областта на космическото пространство.  

В същото време през последните години ЕС загуби водещата си позиция на пазара, увеличи зависимостта 

си в няколко свързани с космическото пространство области, а космическата промишленост на ЕС полага 

усилия да остане конкурентоспособна. САЩ са доминиращият участник в световен мащаб в областта на 

космическото пространство, като се възползват от силно интегрирана национална стратегия и стабилна 
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инвестиционна екосистема. В количествено отношение САЩ инвестират пет пъти повече от ЕС, а 

инвестициите на Китай скоро ще бъдат двойно по-големи от тези на бюджета на ЕС за космическия сектор. 

Това в случая на ЕС води до значителен недостиг на инвестиции.  

В този контекст считам, че за да се насърчи изграждането на силна и иновативна космическа 

промишленост на ЕС, се нуждаем от три основни елемента. Първо, ЕС следва да използва европейското 

търсене на институционално равнище, за да стимулира растежа на сектора и да позволи на 

промишлеността и МСП да разширяват дейността си, и да насърчава изграждането на надеждни и 

устойчиви вериги на доставки в ЕС. Второ, ЕС е необходимо да повиши ефективността на инвестициите 

си в научноизследователската и развойна дейност в областта на космическото пространство и да ги 

хармонизира със своите амбициозни цели. Трето, ЕС следва да използва полезните взаимодействия между 

сферата на космическото пространство и тази на отбраната, като насърчава изготвянето на съвместими 

космически програми за гражданската област и областта на отбраната.  

ЕС е необходимо да засили автономния си достъп до космическото пространство чрез диверсификация на 

решенията, свързани с услуги по изстрелване, засилена конкуренция и изготвяне на солидно предлагане 

на услуги по изстрелване, включително за нуждите на отбраната.  

Първо, трябва да обединим европейското институционално търсене на ракети носители от страна на ЕС, 

Европейската космическа агенция и държавите членки. Трябва да създадем по-голямо вътрешно търсене 

в подкрепа на решенията на ЕС, свързани с услуги по изстрелване, като започнем с цифрова платформа за 

обмен на информация, за да подкрепим обединяването на търсенето и възлагането на съвместни поръчки. 

Второ, необходимо е да подкрепяме разработването на нови решения за изстрелване чрез нови схеми за 

възлагане на поръчки и да насърчаваме преломните иновации. Трето, необходимо е да подкрепим 

критичната инфраструктура на ЕС, и по-специално съоръженията за изпитване и изстрелване.  

Наред с големите дружества малките и средните предприятия играят важна роля в космическата 

икономика. Понастоящем около 400—500 МСП допринасят за европейската верига на космически 

доставки. Виждаме също така все повече стартиращи предприятия в областта на „новото космическо 

пространство“, които разработват революционни технологии, нови бизнес модели и икономически по-

ефективни решения. Твърдо вярвам, че е необходимо да използваме пълноценно потенциала за иновации 

на тези стартиращи предприятия и МСП. Необходимо е те да имат възможност да разширяват своите 

дейности, да отбелязват растеж и да се утвърждават като надеждни доставчици. Следва допълнително да 

адаптираме правилата и процесите си за възлагане на поръчки, за да ги направим по-бързи, по-гъвкави и 

по-благоприятни за иновативните стартиращи предприятия и МСП. От ключово значение е и да не се 

страхуваме да поемаме рискове.  

Ако бъда одобрен за член на Комисията, възнамерявам да надградя инициативата CASSINI, която 

подкрепя иновационния потенциал на европейските дружества в областта на „новото космическо 

пространство“. Необходимо е да подобрим достъпа до обществени поръчки на стартиращите предприятия 

и МСП в рамките на космическата програма на ЕС, да предприемем мерки за въвеждане на по-гъвкав 

механизъм за възлагане на поръчки и да подобрим достъпа до капитал за растеж, който подкрепя 

иновативните стартиращи и разрастващи се предприятия в ЕС.  

Бъдещият законодателен акт на ЕС относно космическото пространство ще бъде от ключово значение за 

консолидирането на този подход чрез създаване на единен пазар в областта на космическото пространство 

и насърчаване на конкурентоспособността на космическата промишленост на ЕС. Той следва да включва 

обвързващи изисквания относно безопасността, дълготрайността и устойчивостта на космическите 

операции, обхващащи както спътниците, така и ракетите носители, както и да въведе адекватни мерки за 

насърчаване на развитието на нови пазари, например относно операциите и услугите в космическото 

пространство или за киберсигурността в космическото пространство. 

Тези усилия следва да бъдат подкрепени чрез активни контакти на ЕС, били те двустранни със 

стратегически партньори или в многостранен контекст, включително с Организацията на обединените 

нации, с цел насърчаване на приемането на стандартите, ценностите и приоритетите на ЕС в световен 

мащаб.  

Накратко, считам, че за да затвърди позицията си на световна космическа сила, да запази свободата си на 

действие в космическото пространство и да гарантира стратегическата си автономност, ЕС се нуждае от 

следните стратегически способности: 1) използване на космическото пространство на Земята — нещо, 
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което сме усвоили чрез водещите ни космически програми „Галилео“, „Коперник“ и в близко бъдеще 

IRIS2; 2) достъп до космическото пространство — задача, в която ще вложим допълнителни усилия; 3) 

наблюдение на космическото пространство — дейност, която ще разширим; и 4) операции в космическото 

пространство — област, в която ще ускорим работата си.  



 

 – 17 –   

Въпрос от комисията по транспорт и туризъм 

9. Както се посочва в съответното писмо за определяне на ресора, председателят г-жа Фон дер Лайен 

възлага на бъдещия член на Комисията, отговарящ за транспорта, допълнително да укрепи коридорите 

на транспортната инфраструктура с двойна употреба в цялата трансевропейска мрежа и да работи с 

държавите членки за укрепване на военната мобилност. Тези приоритети са посочени и в писмото за 

определяне на ресора на бъдещия член на Комисията, отговарящ за отбраната и космическото 

пространство. Работейки в сътрудничество с бъдещия член на Комисията, отговарящ за транспорта, 

какви действия възнамерявате да предприемете, за да постигнете тези цели, като се имат предвид 

настоящите геополитически предизвикателства, пред които е изправен ЕС? Как бихте подкрепили 

двойната употреба на транспортната инфраструктура чрез научноизследователска и развойна 

дейност, включително чрез съвместни предприятия и публично-частни партньорства? 

Позволете ми на първо място да подчертая колко важна е военната мобилност в настоящия геополитически 

контекст на война до нашите граници. Вашата институция, която предложи държавите членки да вземат 

предвид нуждите от военна мобилност при изграждането или модернизирането на инфраструктурата в 

трансевропейската транспортна мрежа (TEN-T), споделя това мнение.  

За да могат държавите членки да реагират на кризи и да допринасят за готовността на Съюза, включително 

да подкрепят Украйна с военна помощ, но също така и да поддържат позиция за възпиране, те трябва да 

са в състояние бързо и в голям мащаб да придвижват своите въоръжени сили и оборудване. Според мен 

трябва да се съсредоточим върху три основни елемента: инфраструктурата с двойна употреба, 

регулаторните аспекти и устойчивостта.  

Въпреки че вече е постигнат значителен напредък в рамките на ЕС, вярвам, че трябва да ускорим 

действията си. ЕС вече е инвестирал 1,79 милиарда евро в транспортна инфраструктура с двойна употреба. 

Тези проекти ни доближават до разработването на коридори за военна мобилност по протежение на 

мрежата TEN-T в Европа. Ако бъда одобрен за комисар по въпросите на отбраната и космическото 

пространство, ще работя заедно с комисаря по въпросите на устойчивия транспорт и туризма, за да 

гарантирам, че усилията за мобилизиране на достатъчен бюджет за инвестиции в областта на отбраната в 

следващата МФР ще са от полза и за инфраструктурата за военна мобилност.  

Следва да извлечем поуки от ситуацията в Украйна и да разширим инфраструктурата за военна мобилност, 

така че тя да обхване всички логистични аспекти, включително логистичните центрове, горивата, 

резервните части, капацитета за ремонт и боеприпасите. Отбранителната готовност на ЕС зависи от 

наличието на тези ресурси по протежение на коридорите, което дава възможност за бързи и ефективни 

операции. Неотдавнашната актуализация с цел включване на инфраструктурата, свързана с горивата, е 

положителна стъпка в тази посока. 

Чрез финансираната от ЕС научноизследователска и развойна дейност вече се оказва подкрепа за 

развитието на инфраструктура за военна мобилност. Понастоящем Европейският фонд за отбрана работи 

по три проекта, включително за разработването на цифрова система за сигурен обмен на информация 

относно военната мобилност (9 милиона евро) и проучвания относно стабилна платформа за 

въздухоплавателни средства и бъдещи европейски способности за стратегически въздушен транспорт 

(20 милиона евро).  

Научноизследователската и развойна дейност също могат да играят важна роля за гарантиране на 

устойчивостта и сигурността на военната инфраструктура. Виждам също така потенциала на Европейския 

фонд за отбрана да играе по-голяма роля при изготвянето на решения за развитието и защитата на 

инфраструктурата за военна мобилност.  

Инфраструктурата обаче сама по себе си няма да осигури бързото и безпрепятствено движение на военните 

сили в Европа и извън нея. Съображения от регулаторен, правен и политически характер, както и свързани 

със сигурността, и въпроси с чувствителен характер забавят скоростта, с която Европа развива военната 

си мобилност.  

Решаващо значение имат устойчивите инвестиции в мултимодална трансгранична инфраструктура с 

двойна употреба и логистика. Обмислям промяна на механизмите с цел премахване на пречките, за да 

издигнем военната мобилност на по-високо равнище — когато нарастват заплахите по границите ни, 

настъпва време за смели решения. Изключително важно действие в краткосрочен и средносрочен план 
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следва да бъде превръщането на военната мобилност във всеобхватен военен логистичен ресурс. Ако бъда 

одобрен от Европейския парламент, ще работя за постигането на тези цели, по-специално за развитието на 

коридорите за мобилност и премахването на регулаторните пречки в тази област. 

Накрая, ще подкрепям и комисаря по въпросите на устойчивия транспорт и туризма при изпълнението на 

плана за действие за военната мобилност с цел оказване на допълнителна подкрепа за проекти за военна 

мобилност и евентуални бъдещи приоритетни коридори за военна мобилност. 

 

Въпрос от подкомисията по сигурност и отбрана 

10. Докладът Драги, наред с други източници, подчертава необходимостта от инвестиции в 

европейската отбрана. Като първи член на Комисията, отговарящ за отбраната и космическото 

пространство, Вие ще имате задачата да гарантирате, че отбраната ще присъства в приоритетите 

на текущите годишни бюджети и следващата многогодишна финансова рамка (МФР), която ще бъде 

договорена и приета по време на текущия парламентарен мандат. Как ще гарантирате, че отбраната 

ще се превърне в реален приоритет в този процес, и по-специално как ще гарантирате, че Европейският 

фонд за отбрана, ПЕОП и всички последващи предложения в Стратегията за европейската 

отбранителна промишленост ще получат достатъчно финансиране в краткосрочен и дългосрочен план, 

като тук се включва и въпросът какво мислите за възможността да се проучат други начини за 

финансиране на отбраната, като собствени ресурси, предложения за подпомагане на привличането на 

частни инвестиции, например реформа на устава на Европейската инвестиционна банка, използване на 

замразени руски активи и еврооблигации? 

Докладът на Марио Драги разкрива комбинация от структурни слабости, засягащи 

конкурентоспособността на европейската отбранителна технологична и индустриална база (ЕОТИБ). 

Наред с други предизвикателства, в него се посочва, че публичните разходи за отбрана са недостатъчни 

(т.е. общите разходи за отбрана на 27-те държави — членки на ЕС, понастоящем са приблизително една 

трета от тези на САЩ, като разходите на Китай бързо нарастват) и достъпът до финансиране е ограничен. 

По последния въпрос, въпреки че неотдавна Европейската инвестиционна банка (ЕИБ) увеличи 

значително подкрепата си за технологиите с двойна употреба и МСП в сектора на сигурността и отбраната, 

нейната политика за отпускане на заеми все още изключва финансирането на производството на 

боеприпаси и оръжия, както и на оборудване или инфраструктура, предназначени изключително за 

военна/полицейска употреба.  

Що се отнася до публичното финансиране и инвестициите, ако бъда одобрен за комисар по въпросите на 

отбраната и космическото пространство, ще работя за гарантиране на най-ефективното използване на 

наличните ресурси в бюджета на ЕС. Това означава, първо, да се вземат решения относно приоритетните 

области по отношение на разходите за отбрана, и второ, да се проведе обсъждане за това кои от тези 

приоритети имат нужда от общо финансиране на равнището на ЕС, така че те да бъдат постигнати в по-

кратка времева рамка и при по-ниски общи разходи.  

В Бялата книга за бъдещето на европейската отбрана, която имам за задача да представя заедно с върховния 

представител по въпросите на външните работи и политиката на сигурност през първите 100 дни от 

мандата, ще се определят нуждите от инвестиции, които ще подготвят ЕС и държавите членки за най-

екстремните извънредни ситуации от военна гледна точка.  

Относно въпроса как да се финансират тези нужди в рамките на настоящия бюджет на ЕС, е важно да се 

припомни, че бързото приемане на Програмата за европейската отбранителна промишленост (ПЕОП) ще 

осигури достъп до 1,5 милиарда евро, по-специално за да се допринесе за готовността на отбранителната 

промишленост на ЕС. Все още е необходимо да се намери решение за адекватно финансиране на 

Инструмента за подкрепа на Украйна в рамките на ПЕОП. 

Освен това като комисар по въпросите на отбраната и космическото пространство ще осигуря и бързото 

прилагане на Акта за укрепване на европейската отбранителна промишленост чрез съвместни поръчки 

(EDIRPA) и на Акта относно подкрепата за производството на боеприпаси (ASAP).  

Също така, за да укрепим отбранителната си готовност, трябва да интегрираме този начин на мислене във 

всички политики на ЕС и да решим въпроса за достъпа до финансиране. Възможностите за финансиране 
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представляват предизвикателство, тъй като изискват или допълнителни национални вноски в бюджета на 

ЕС, или споразумение за нови собствени ресурси на ЕС. Една нова специална програма за отпускане на 

заеми за инвестиции в отбраната би означавало също така допълнителни национални вноски или нови 

собствени ресурси за покриване на разходите за погасяване в бъдеще.  

Предвид тези ограничения стимулирането на частните инвестиции в отбраната е от решаващо значение за 

финансирането и намаляването на риска за общите проекти и иновациите в областта на отбраната. Както 

е посочено в моето писмо за определяне на ресора, интензивната работа с ЕИБ, другите финансови 

институции и частните банки ще бъде от основно значение за постигането на тази цел.  

Промяната в кредитната политика на ЕИБ, както и подходът за по-активно поемане на риск в подкрепа на 

наукоемките технологии, като например тези в областта на космическото пространство, биха били от 

значителна полза за европейската отбранителна промишленост. Това би освободило средства и би 

изпратило така необходимия сигнал на останалата част от пазара.  

В Стратегията за европейската отбранителна промишленост (СЕОП) се предлагат конкретни действия за 

преодоляване на съществуващите пречки, включително като се предоставят насоки относно прилагането 

на рамката на ЕС за финансиране за устойчиво развитие в областта на отбраната и установяване на диалог 

на високо равнище с финансовия сектор. Възнамерявам да работя за това суверенитетът, устойчивостта и 

сигурността на ЕС да бъдат по-силно застъпени в рамката за финансиране за устойчиво развитие. 

Предложената ПЕОП включва Фонд за ускоряване на трансформацията на веригите на доставки в областта 

на отбраната (FAST), насочен към улесняване на достъпа до финансиране за МСП и малките дружества 

със средна пазарна капитализация в сектора на отбраната. Тези усилия, съчетани с непрекъснатото 

настояване пред ЕИБ за по-нататъшно ограничаване или премахване на свързаните с отбраната 

изключения в политиките ѝ за отпускане на заеми, ще създадат по-благоприятна среда за инвестиции и 

иновации в областта на отбраната в целия ЕС. 

Що се отнася до дългосрочната перспектива, трябва значително да стимулираме както публичните, така и 

частните инвестиции в НИРД в областта на отбраната. Агенцията на САЩ за авангардни научни 

изследвания в отбраната (DARPA) представлява вдъхновяващ пример, от който ЕС може да почерпи идеи. 

Бихме могли да проучим възможността за установяване на подобен подход на равнището на ЕС, като се 

съсредоточим върху високорисковите и високорентабилни научноизследователски проекти с потенциал 

да променят коренно отбранителните способности. Подобна инициатива ще стимулира авангардните 

научни изследвания в критични области, ще създаде благоприятни условия за революционни иновации и 

ще гарантира технологичния суверенитет на Европа в сектора на отбраната. Чрез този подход ЕС може да 

ускори разработването на революционни технологии, да хвърли мост между фундаменталните научни 

изследвания и военните приложения и да запази конкурентното си предимство в силно динамичния 

контекст на глобалната сигурност. Тези усилия ще допълнят съществуващите ни инициативи и 

допълнително ще укрепят ЕОТИБ. 

Освен това отбранителната промишленост на ЕС следва да извлече поуки от постиженията на 

космическата промишленост на ЕС, особено в области като съвместното разработване, водещите 

технологии, иновациите и предоставянето на услуги за целия ЕС и извън него. Като използваме този опит, 

можем да създадем условия за подобен успех и в сектора на отбраната, като насърчаваме иновациите, 

сътрудничеството и стратегическата автономност. 

И накрая, предстои изготвянето на следващата МФР и на нейните инструменти, като отбраната ще бъде 

ключов приоритет.  

Трябва да започнем с това „какво искаме да финансираме“, за да видим след това „по какъв начин“ най-

добре можем да постигнем целите си и да имаме максимални резултати по места. Това ще позволи 

финансирането ни да бъде по-продуктивно.  

Ако бъда одобрен за комисар по въпросите на отбраната и космическото пространство, ще работя в тясно 

сътрудничество с комисаря по въпросите на бюджета, борбата с измамите и публичната администрация, 

за да гарантирам, че тези елементи ще бъдат взети предвид при подготовката на предложението за 

следващата МФР, което трябва да бъде представено през следващата година.  
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Европейският съюз за отбрана не може да съществува без мощна европейска отбранителна технологична 

и индустриална база. Необходимо е да работим заедно, за да укрепим промишлената политика на Съюза и 

да засилим подкрепата за сектора на отбраната, като наблегнем на това да се осигурят повече и по-добри 

съвместни инвестиции.  

 


